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الزامات  و رویکردهای درست سازمان دهی و  تنظیم گری 
 کسب وکارهای رمزارز و بلاکچین چیست؟

در برابر آینده سد نسازیم!

کارشناسان و فعالان  تنظیم گری  وکسب وکاری پاسخ دادند
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

 حتمــاً جدید ترین اظهــارات رئیس کل 
بانک مرکزی درباره رمزارزها را در برنامه 
صف اول شــبکه خبر شــنیده اید. یک بار دیگر 
اینجا بخشی از صحبت های او را تکرار می کنم: 
»همان طــور که بانــک مرکــزی بارها اعــام کرده، 
خریدوفروش رمــزارز خارج از چهارچــوب و برای 
مبادله و سرمایه گذاری ممنوع است و به رسمیت 
شناخته نمی شود؛ بنابراین سیاست کلی فعلی 
در مورد رمز ارزها این است که مبادله آن به عنوان 
ابزار سرمایه گذاری مورد قبول نیست، اما کسانی 
که استخراج رمز ارز انجام داده اند، در چهارچوب 
آیین نامه مصوب هیئت وزیــران می توانند از آن 

برای واردات استفاده کنند.«

 علــی صالح آبادی حــرف  جدیــدی نزده 
اســت. هنــوز هــم رگولاتــوری در کشــور 
مبادلــه رمزارزهــای جهــان روا را بــه رســمیت 
نشــناخته، در حالــی کــه رگولاتــور در بخــش 
اســتخراج آیین نامــه دارد، امــا 
اظهــارات او پــر از ابهــام اســت. در 
جایــی می گویــد: »خریدوفــروش 
رمزارز خــارج از چهارچــوب و برای 
مبادلــه و ســرمایه گذاری ممنــوع 
اســت.« کلمــه »ممنــوع« یعنــی 
اینکــه قانونــی چیــزی را ممنــوع 
می کند، در حالی که درباره رمزارزها 
هنوز قانونی در کشور وضع نشده 
اســت. در جملــه دوم می گویــد: 
»مبادله آن به عنوان ابزار سرمایه گذاری مورد قبول 
نیست.« وقتی تأکید بر ابزار سرمایه گذاری است 
و ســایر کاربردهــا را ذکــر نمی کنــد، آیــا بــه ایــن 
معناســت کــه مبادلــه رمزارزهــا به عنــوان ابــزار 

پرداخت مانعی ندارد؟

 عــاوه بــر ایــن در جملــه اول از عبــارت 
»خارج از چهارچوب« استفاده کرده که 
معلوم نیست منظور او از چهارچوب چیست. آیا 
چهارچوبی تعیین شده و داخل این چهارچوب 
مانعــی نــدارد؟ تا جایــی کــه می دانیــم و بــاز هم 
جست وجو کردم، بانک مرکزی غیر از سندی که 
بهمن ماه ۱۳۹۷ تحت عنوان »الزامات و ضوابط 
حوزه رمزارزها« منتشر کرد، چهارچوب دیگری 

مشخص نکرده است. در همین سند الزاماتی که 
در همان نسخه صفر باقی ماند و هیچ وقت به روز 
نشد، درباره مبادله رمزارزها نوشته شده است: 
»رمزارزهــای جهــان روا تنهــا در صرافی هایی که 
مقررات آن در بخــش الزامات عمومی صرافی ها 
آورده شده، قابل خریدوفروش و تبادل هستند.«

 بنابراین فعاً ما در حوزه تبادل رمزارزها 
قانونــی در کشــور نداریــم و نمی توانیــم 
اعــام کنیــم فعالیــت در ایــن زمینــه غیرقانونی 
اســت. همان طور که جعفــر نعنــاکار، حقوقدان 
می گوید: »در نظام حقوقی ایران دو کلیت اصلی 
وجود دارد؛ نخست حقوق عمومی و دوم حقوق 
خصوصی. در حقوق عمومــی همه چیز ممنوع 
اســت، مگر اینکــه دولت بــرای انجــام آن قانونی 
تصویب کند. شــما نمی توانید در ادارات دولتی 
اقدام به انجام کاری کنیــد، مگر اینکه مصوبه یا 
قانونــی داشــته باشــید. برعکــس در حقــوق 
خصوصی همه چیز آزاد است، مگر اینکه قانوناً 
ممنــوع شــده باشــد.« بنابراین جمع بنــدی من 
دربــاره اظهــارات علــی صالح آبــادی بــا موضــوع 
»بررسی عملکرد بانک مرکزی در حفظ ارزش پول 
ملی و تنظیم مقــررات نظام پولــی و ارزی« درباره 
رمزارزها در شــبکه خبر این اســت کــه اولاً حرف 
جدیدی نزده که طبق آن موضع گیری کنیم. ثانیاً 
حرف های او در جایگاه رئیس کل بانک مرکزی در 
ایــن خصــوص مبهــم اســت و ثالثــاً بخشــی از 

سخنان او از نظر حقوقی اشتباه است.

 اما گذشته از موضوعی که صالح آبادی 
نکتــه  گفتــه،  ســخن  آن  دربــاره 
تأســف برانگیز ایــن اســت که مــا از مســئولی در 
جایگاه بسیار مهم رئیس کلی بانک مرکزی انتظار 
داریم در کام خود دقت بیشتری داشته باشد. 
متأســفانه ما قــدرت کلمــات و پیامدهایــی را که 
خواهــد داشــت، نادیــده می گیریــم. مخاطبــان 
رئیس کل بانــک مرکزی می خواهند چیــزی از او 
بشنوند که قابل اســتناد باشد. ســکوت راه حل 
درســتی نیســت، امــا صحــت و دقــت در کام 
ضرورتی غیر قابل انکار است. تکرار تجربه های 
این چنینی فقــط اعتبار مســئولان کشــور را نزد 

مردم و فعالان اقتصادی تباه می کند. 

INTROسرآغاز

درباره اظهارات رئیس کل بانک مرکزی در خصوص رمزارزها

ممنوعیت با استناد به کدام قانون؟! 

چرا صالح آبادی با رمزارزها مخالف است؟
با وجود نشانه های مثبت از رویکرد دولت در حوزه واردات، رئیس کل بانک 

مرکزی مخالف جدی استفاده از رمزارزها در حوزه تبادل و سرمایه گذاری است

پالس مثبت دولت در اســتفاده از رمزارزها که با انتشار 
خبــر اولیــن ثبــت ســفارش واردات بــا اســتفاده از ایــن 
دارایی های دیجیتال منتشر شد، چندان دوام نداشت و 
پنح شنبه شب گذشته توسط اظهارنظر رئیس کل بانک 
مرکزی به حاشــیه رفت. اظهارنظری که نشــان می دهد 
با وجود تمایــل بخش هــای مختلف اقتصــادی دولت و 
همراهــی بخش هایــی از مجلــس، هســتند کســانی در 
دولت که چندان دل خوشــی از همه گیر شدن رمزارزها 

در کشور ندارند.
به گفته علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی مبادله 
و سرمایه گذاری در ارز دیجیتال ممنوع است و از سوی 
بانک مرکزی پذیرفته شــده نیســت و طبق قانون افرادی 
که رمزارز اســتخراج کرده انــد، صرفاً می تواننــد در حوزه 

واردات از آنها استفاده کنند.
صالح آبــادی دربــاره ســرمایه گذاری و مبــادلات در بــازار 
رمزارزها گفته: »موضوع رمزارزها چند ســالی است که 
در دنیا مطرح شده، اما هنوز بسیاری از کشورها آن را به 
رسمیت نشناخته اند و حتی برخی کشورها مانند چین 
معامات و مبــادلات آن را به عنوان ابزار ســرمایه گذاری 
ممنــوع کرده اند. در کشــور ما نیــز در ســال ۱۳۹۹ دولت 
آیین نامــه ای را بــرای کســانی که با مجــوز قانونــی وزارت 
صمت و وزارت نیرو رمز ارز اســتخراج کرده اند، تصویب 
کرد تا بتوانند دارایی خود را در ســامانه ای تحت نظارت 
بانــک مرکــزی عرضــه و از رمــز ارز استخراج شــده بــرای 

واردات استفاده کنند.«

 سرمایه گذاری با رمزارز؛ خیر!
رئیــس کل بانک مرکــزی اما در مــورد مهم ترین مســئله 
و اســتفاده ایــن روزهــای رمــزارز در کشــور موضــع  
سرسختانه ای گرفته و گفته است: »البته همان طور که 
بانک مرکزی بارها اعام کرده، خریدوفروش رمزارز خارج 
از چهارچوب و برای مبادله و سرمایه گذاری ممنوع است 
و به رسمیت شناخته نمی شود؛ بنابراین سیاست کلی 
فعلی در مورد رمز ارزها این است که مبادله آن به عنوان 
ابزار ســرمایه گذاری مورد قبول نیســت، اما کســانی که 
استخراج رمز ارز انجام داده اند، در چهارچوب آیین نامه 
مصــوب هیئــت وزیــران می تواننــد از آن بــرای واردات 

استفاده کنند.« با این اظهارنظر صالح آبادی عماً همه 
کســانی که در صرافی هــای داخلــی و خارجی مشــغول 
فعالیت هســتند در حــال دور زدن یــک ممنوعیت اند! 
اظهارنظری که دایره شــمول جرم انگاری حــوزه رمزارز را 
به شدت گسترش و امکان توســعه اکوسیستم رمزارزی 

و باکچین کشور را عماً متوقف می سازد.
رئیس کل بانک مرکــزی ادامه داده اســت: »با همکاری 
وزارت صمت، برای کســانی کــه مجوز اســتخراج رمزارز 
دریافت کــرده بودند، امــکان واردات کالا  فراهم شــده و  
مقررات این کار نیز مشخص شــده و به زودی طی هفته 

آینده اعام عمومی خواهد شد.«
او با اشاره به نوسانات بالای قیمت رمزارزها نیز هشدار 
داد: »در این بین افراد زیادی در این بازار دچار ریســک 
سرمایه گذاری و زیان می شوند؛ چراکه نوسانات رمزارزها 
بســیار زیاد اســت. به عنوان مثال بیت کوین تــا ۶۰ ، ۷۰ 
هزار دلار هم بالا رفت و قیمت آن هم اکنون به حدود ۲۳ 
هزار دلار رسیده؛ بنابراین این بازار نوسانات بالایی دارد 

که مردم باید مراقب باشند.«

 کمتر از یک ماه تا آغاز رمزریال 
رئیس کل بانک مرکزی درباره رمزریــال نیز توضیح داد: 
»ریال دیجیتال یا رمزریال با رمزارزهای جهان روا کاماً  
متفاوت اســت و افــراد به جــای اینکه اســکناس ریال را 
جابه جــا کننــد، می توانند از رمزریــال یا ریــال دیجیتال 
استفاده کنند، یعنی ریال دیجیتال جایگزین اسکناس 
ریــال می شــود. مقدمــات آن هــم انجــام شــده و طبــق 
وعده ای کــه داده ایم، این کار ان شــاءالله در شــهریورماه 

به طور آزمایشی عملیاتی می شود.«
صالح آبــادی ادامــه داد: »کشــورهایی در دنیــا ایــن کار 
را انجــام داده انــد؛ یکــی از ایــن کشــورها چیــن اســت 
کــه هم اکنــون ۲۵۰ میلیــون نفــر از جمعیت این کشــور 
از یــوان دیجیتــال اســتفاده می کننــد. مــا نیز در کشــور 
زیرســاخت های این کار را فراهم کرده ایــم. در واقع ریال 
دیجیتال ریالی اســت که ناشــر آن بانک مرکزی اســت، 
همانند اسکناس ریال که از سوی بانک مرکزی منتشر 
می شود. البته در این زمینه نیازمند آموزش هستیم که 

ان شاءالله انجام خواهد شد.«

رسانه اقتصاد نوآوری ایران
karangweekly.ir

مینا والی
 مدیرمسئول

@mina_vali
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سرمايه گذاری
I N V E S T M E N T

 صنعت بازی، وب 3 و 
سرمایه گذاری های 

پیش رو

کارمزد؛ یک متغیر 
کلیدی در بازی های 

آینده
 در روزهایــی کــه بــازار آینــده 
نامشــخصی در پیــش دارد و 
بسیاری با ترس و احتیاط به پروژه های 
رمزارزی نگاه یا ورود می کنند حوزه بازی 
اوضــاع اش خــوب اســت. آن هــم حوزه 
بازی های باکچینی که تحت نام بزرگ 

وب۳ در حال توسعه هستند.

 صنعــت بازی شــبیه یک خط 
مقدم برای دنیای رمزارز است 
و انتظار می رود بودجه های بسیاری به 
ســمت اســتودیوهای بــازی و چنیــن 
پلتفرم هایــی روانــه شــود. چالش هــای 
قابل توجهی در این رابطه وجود دارد که 
از آن جملــه می تــوان بــه دیــد منفــی 
کاربران اشــاره کرد کــه در نهایت باعث 
می شــود ان اف تی هــا از طریــق برخــی 
اپلیکیشــن ها مورد تهدید قــرار گیرند. 

اما این همه ماجرا نیست.

 دنیــای خودکفــای بازی هــا که 
برخــی  بــه  خــود  ارتبــاط 
بخش های دنیای کریپتو را با توکن های 
اختصاصــی کــه بــرای خــود تعریــف 
کرده اند محدود ساخته اند، جای خوبی 
و  کاربــران  توجــه  جلــب  بــرای 
سرمایه گذاران تبدیل شده اند. در عین 
حال که هزینه های جذب مشــتری بالا 
می رود، روش سرمایه گذاری خطرپذیر 
می تواند برای جذب کاربر، کارمزدهایی 

را به آنها پرداخت کند. 

 بــازی در دنیــای رمــزارز به یک 
رونــد صعــودی تبدیــل شــده 
اســت. در حالــی کــه بخــش زیــادی از 
ســرمایه ها در دنیــای بــازی بــه ســمت 
گزینه هایی می رود کــه افراد با بازی پول 
دربیاورند، البته که عده ای اعتقاد دارند 
چیزی دال بر مطلوب بــودن این بازی ها 
وجود نــدارد. از یــک طرف زمــان زیادی 
بــرای تولیــد بازی هــای بــزرگ صــرف 
می شــود و از طــرف دیگــر بازی هــای 
ســرگرم کننده تا حدی نگرانی کاربران را 
به دنبال دارند؛ چراکه وقتی می خواهند 
سود کوتاه مدت را به حداکثر برسانند، 

کار کمی برای آن ها سخت می شود. 

GAMEبازی

بازی هــای باکچین در ســال ۲۰۲۱ شــاهد یک رکــورد در 
تعداد کاربران خود بودند. عاوه بر آن، اخبار رسانه های 
مطــرح کــه برندهــای بــزرگ ایــن فضــا را رصــد می کنند، 
نشــان می دهنــد در کنــار تأثیــر اجتماعــی ایجادشــده 
توسط بازی های پول ســاز در اقتصادهای نوظهور، توجه 
شــرکت های ســرمایه گذار ریســک پذیر بــه ایــن حــوزه 
هــم بســیار جلــب شــده اســت. ایــن شــرکت ها پــس از 
ســرمایه گذاری تنهــا 8۰ میلیــون دلار در ســال ۲۰۲۰، در 
طول ســال بعد یعنــی ۲۰۲۱ حــدود چهــار میلیــارد دلار 
در بازی هــای باکچیــن ســرمایه گذاری کردنــد. ســرمایه 
واردشده در بازی های باکچین و زیرساخت آنها در سال 

۲۰۲۱ حدود پنج هزار درصد بیشتر از سال قبل است.
یــه و در کنــار عملکــرد چشــم گیر بــازی  در مــاه فور
 NBA Top Shot، گروهــی از ســرمایه گذاران فرشــته از 
جمله ویل اســمیت، مایکل جردن و اســتفان دیگز، یک 
ســرمایه گذاری ۳۵۰ میلیــون دلاری را در دیپرلبــز، تیــم 
پشــتیبان بازی تاپ شــات و کریپتوکیتیز بــازی محبوب 

ان اف تــی انجــام دادنــد. در مــاه ســپتامبر دیپرلبــز یــک 
افزایش سرمایه ۲۵۰ میلیون دلاری داشت که باعث شد 
به عنوان ســومین پــروژه موفــق باکچینــی از نظر جذب 

سرمایه در سال ۲۰۲۱ شناخته شود. 
»سوراره«، استارتاپ فرانسوی در زمینه فوتبال فانتزی، 
در همان ماه توانســت بــا همراهی صندوق ویژن ســافت 
بانک و ستارگان فوتبال همچون جرارد پیکه، ریو فردیناند 
و آنتوان گریزمان، یک جذب سرمایه در سری B خود به 

ارزش ۶8۰ میلیون دلار داشته باشد.
چنــد روز بعــد ارز دیجیتــال ایموتبــل ایکــس کــه روی 
راه حل هــای لایــه ۲ اتریــوم تمرکــز دارد، توانســت رقمــی 
در حــدود ۷۷ میلیــون دلار ســرمایه جذب کند. شــرکت 
Animoca Brands کــه یــک صنــدوق ســرمایه گذاری 
خطرپذیر با تمرکز بر ســرگرمی های دیجیتال، باکچین 
و گیمیفیکیشــن اســت، یکــی از مهم ترین شــرکای این 

سرمایه گذاری بوده است. 
این شــرکت مبلغ نامشــخصی را نیز روی اســتار اطلس 

سرمایه گذاری کرده که یک بازی برای کسب درآمد است 
و شامل سندباکس، رو ریســینگ و آرک 8 می شود و در 
کنار آن چند بازی سنتی دیگر هم وجود دارد. انیموکا هم 
بیش از ۲۲۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری را در سال ۲۰۲۱ 

انجام داده است.
مهم تریــن آمارهــای دیگــر ســرمایه گذاری خطرپذیر در 
حــوزه بازی هــای باکچینــی شــامل ســرمایه گذاری ۱۶۱ 
میلیــون دلاری در اســکای ماویز، ۹۳ میلیــون دلار در 
ســندباکس و ۷۵۰ میلیــون دلار در فورتــه می شــود کــه 
پلتفرمــی بــرای راه حل هــای لایــه ۱ و ۲ اســت تــا توســعه 
باکچیــن اتریــوم را تقویت کننــد. رکورد ســرمایه گذاری 
در ســال ۲۰۲۱ در ایــن صنعت تنهــا ســیگنال دیگری از 
آینده درخشان بازی های باکچین است. انعطاف پذیری 
اقتصــادی ایجادشــده بــا ایــن ســرمایه گذاری ها در کنار 
مشارکت های استراتژیک و کارشناسانی که وجود دارند، 
باعث شده رشــد گســترده ای در ماه های آینده برای این 

حوزه پیش بینی شود. 

سرمایه گذاری چهار میلیارد دلاری در پروژه های بازی بلاکچین  نگاه ها را به این صنعت 
جلب کرده است

آینده از آن کدام بازی های بلاکچینی است؟

Investment raised in blockchain gaming 2021
Company Investment Raised (Million)

Forte $930

Sorare $783

Dapper Labs $607

Animoca Brands $221

Sky Mavis $161

OpenSea $123

Mythical Games $120

The Sandbox $93

Immutable  $77

IMVU/Together Lab  $35

Enjin  $23

Yield Guild Gaming  $22
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R E G U L A T I O N

در پنل سازمان دهی و  تنظیم گری  کسب وکارهای رمزارز و بلاکچین در همایش بین المللی 
تکنوبلاک مطرح شد

در ســال های گذشــته در حوزه هــای مختلــف فناورانــه و 
نوآورانــه صاحب تحولاتــی بودیم کــه ســاختارهای قبلی 
را متحــول کــرده و ســاختارهای بهینــه جدیــدی را بــرای 
ارائه دهنده خدمت به وجود آورده است. این موضوع بعد 
از فراگیر شدن اینترنت و تجارت الکترونیک در حوزه هایی 
چــون حمل و نقــل و خدمــات شــهری، خرده فروشــی، 
خدمــات بانکــی، ســامت و... اتفــاق افتــاده، امــا وقتــی 
بســتری ایجاد می شــود که می تواند به تحولات اساســی 
و بهینه ســازی خدمات منجر شــود، به ســایر حوزه ها هم 
پا خواهــد گذاشــت و نمی تــوان آن را متوقف کــرد. یکی از 
حوزه هایــی کــه در این روند دســتخوش تغییر شــد، حوزه 
مالی است. زیرساخت هایی در این حوزه به وجود آمد که 
زیرساخت های قبلی را بهبود بخشید و روش های انتشار 

ارزش را بهینه کرد و روش های جدیدی را به وجود آورد. 
در همیــن راســتا در پنــل ســازمان دهی و  تنظیم گــری 
 کســب وکارهای رمزارز و باکچین در همایش بین المللی 
تکنوبــاک بــه چالش هــای حــوزه  تنظیم گــری و اقدامات 
صورت گرفته در این  رابطه و ســناریوهای آینــده در ایران و 
دیگر کشورها پرداخته شد. در این پنل »آنتون دوکاچف«، 
عضو مجلــس دومــای روســیه؛ »الکســاندر برژینکف«، 

رئیس انجمــن رمــزارز روســیه؛ »محمد طهرانــی«، مدیر 
آزمایشگاه باکچین دانشــگاه خاتم؛ »امیرحسین راد«، 
مدیرعامل صرافی نوبیتکس؛ »مجتبی توانگر«، نماینده 
مجلــس شــورای اســامی؛ »حســین اســامی«، رئیــس 
سازمان نصر تهران و علی اصغر »قائمی«، مشاور رئیس 
مجلس در امور فنــاوری اطاعات ســخنرانی کردنــد. این 
پنل با مدیریت محمدمهدی شریعتمدار، رئیس انجمن 

فین تک برگزار شد. 

  ابعاد قانون گذاری در روسیه
آنتــون دوکاچــف در پاســخ بــه ســؤال مدیــر پنــل در مورد 
وضعیت  تنظیم گری در روسیه و نگاه حاکمیت به این حوزه 
و چالش های کلیدی حاکمیت در این حوزه گفت: »وضع 
قوانین در روسیه ابعاد مختلفی دارد. اولین بعد حفاظت از 
شهروندان از کاهبرداری است. به دلیل عدم اطاع مردم 
از ســرمایه گذاری در این حوزه ممکن است دچار مشکل 
شود. شــخص حقیقی می تواند تا ســقف ۱۰  هزار دلار در 
این حوزه ســرمایه گذاری کند. بعد دوم در مورد این است 
که چه کســی باید تنظیم کننده باشــد. یکی از ارگان هایی 
که می تواند تنظیم کننده این حوزه باشد، بخش مالیاتی 

است.« 
این عضــو مجلــس دومــای روســیه در مورد ســومین بعد 
قانون گذاری حوزه رمزارزها در روسیه افزود: »سومین بعد 
قانون گذاری در روسیه لایسنس کردن این فعالیت است و 
لایسنس کردن هم بر اساس تصمیم بانک مرکزی انجام 
می شود. لایسنس تعیین می کند چه کسی بخش تبادل 
را انجــام دهــد. ذیل این لایســنس بــه  طرف مقابــل اجازه 
سرمایه گذاری تا ســقف صد میلیون روبل داده می شود. 
بعد چهــارم هم مربــوط به ماینینگ اســت. شــرکت های 
روســی می تواننــد بــرای ماینینــگ لایســنس دریافــت و 
زیرساخت هایشان را در خاک روسیه ثبت کنند. البته برای 

انجام ماینینگ باید مجوز داشته باشند.« 
دوکاچف اضافه کــرد: »غیرمتمرکز کــردن این فعالیت ها 
می تواند بخش مالی کشور را مختل کند و به زندگی مردم 

صدمه بزند.« 

  ما با رویکرد استقلال به رمزارز نگاه می کنیم
مجتبی توانگر نیز در پاسخ به همین سؤال اظهار داشت: 
»باکچین و رمزارز مباحثی در لبه دانش هستند. بر همین 
اســاس در تمام دنیا دانش اندکــی در میان تصمیم گیران 

در برابر آینده 
سد نسازیم!

I N T E R V I E W

 دغدغه حاکمیت 
و توزیع فناوری

نقطه تعادل 
کجاست؟

رضا باقری اصــل در کنفرانس بین المللی 
تکنوباک گفت: »در ســند تحــول دولت 
بخشــی به نــام رمزارزش ها وجــود دارد که 
نشانگر توجه دولت به دارایی های دیجیتال 
اســت، اما دولــت دغدغه حفظ ســرمایه 
مردم را هــم دارد. مــردم رمزارزهــا را ابزاری 
برای حفظ تعادل ســرمایه خود می دانند 
و توجه آنها به این پدیده نوظهور غیرقابل 

انکار است.«
معاون امــور دولت، مجلس و اســتان های 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطاعات ادامه 
داد: »در کنار امیدها، بیم هایی وجود دارد، 
اگر به دنبال رشد و توسعه فناوری هستیم، 
باید تمامی جوانب را بررسی کنیم. باید به 
نقطه متعادلی میان دغدغه های حاکمیت 

و توزیع فناوری برسیم.«
باقری اصل به تحریم اشــاره کــرد و گفت: 
»موضوع تحریم ها هم هســت و می توان 
به وسیله رمزارزها تبعات آن را تا حدی رفع 
کــرد.  تحریم  برای روســیه تجربه جدیدی 
است و ما پلتفرم هایمان را در اختیارشان 
خواهیم گذاشت.« او در ادامه به موضوع 
ماینینگ هم اشاره کرد و ابراز امیدواری کرد 
که مصوبه مربوطه تصویب شود و بتوانیم 
از فناوری که اقبال عمومی دارد، استفاده 
کنیم. او با بیان اینکه دولت به تسهیل امور 
گرایش دارد، توضیح داد: »کارگروهی هایی 
تشکیل داده شــده اســت. این کارگروه ها 
اخیراً به دنبال پیشــبرد ســندهای قانونی 
رمزارزها که توسط مجتبی توانگر، رئیس 
کمیته اقتصــاد دیجیتــال مجلس مطرح 
شده،  هستند تا با کمک مجلس، صنعت 
رمزارز به صنعتی رسمی تبدیل شود.« او 
در خصوص توجه به دیپلماسی سایبری 
گفــت: »می تــوان از ظرفیت هــای موجود 
استفاده کرد و با تأسیس شرکت هایی در 
کشورهای ایران و روسیه خلق ارزش کرد.«

معاون امــور دولت، مجلس و اســتان های 
وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات معتقد 
اســت مقررات گــذاری بایــد ریســک ها را 
پوشــش دهد و منافــع حاصــل از فناوری 
را هــم در نظــر بگیــرد. توجــه بــه رگ تک و 
ســندباکس می تواند به سیاســت گذاری 

کمک کند.

COMMENTدیدگاه
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اقتصادتوکن
T O K E N 

E C O N O M Y

وبینار روش هــای جدید ســرمایه گذاری در دنیــا به همت 
صرافــی رمــزارز مزدکــس و بــا حضــور  پوریــا بختیــاری، 
کارشــناس و فعــال حــوزه ســرمایه گذاری و مبیــن 
سوسن آبادی، مدیر توسعه کسب وکار مزدکس برگزار شد. 
بختیاری در ابتدای این وبینار به ویژگی های سرمایه گذاری 
در بازار سنتی اشاره و تأکید کرد یک سرمایه گذار سنتی 
برای اعتماد به سرمایه گذاری در یک دارایی، نیاز دارد که 
دارایی را مستقیماً مشــاهده کند. به گفته او این یکی از 
تفاوت های اساسی میان بازار سنتی و بازار مدرن است. 
او در این بــاره بــه مثال هایی نیز اشــاره کرد: »شــما امروز 
می توانید در طلا سرمایه گذاری کنید، بدون آنکه یک گرم 
طلا در خانه داشته باشید؛ در سال های گذشته مردم پول 
را هم در خانه نگهداری می کردند و بسیاری از آنها حتی 
به بانک ها اعتمادی نداشــتند، اما این روش های سنتی 
ریســک های قابل توجهی دارد. از جمله این ریســک ها 
عبارت اند از: پایین بــودن نقدشــوندگی دارایی، احتمال 
بالای به سرقت رفتن و ریسک نگهداری، احتمال بالای 

تقلب و راحت نبودن تبدیل دارایی ها به یکدیگر.«
او همچنین توضیح داد که ســرمایه گذار ســنتی بیشــتر 
نگاهی گذشته نگر دارد و به آینده بی توجه است، در حالی 

 که طبــق دیدگاه های متأخــر، پیش بینی آینده بر اســاس 
روندهای گذشته، قطعاً با خطا همراه است.

او پس از بیان این مقدمه درباره مقایسه بازارهای سنتی و 
مدرن، به روش های جدید سرمایه گذاری پرداخت و اشاره 
کرد که در دنیای امروز طبقات یا کلاس های دارایی بسیار 
متنوع شده اند؛ انواع رمزارزها، بازار سرمایه، اوراق، طلا، ارز، 

مسکن، خودرو و... . 
در ادامه بختیاری مقایســه جالبی درباره ســرمایه گذاری 
ســنتی و ســرمایه گذاری مــدرن در یک دارایی مشــخص 
مانند خودرو انجــام داد: »یک ســرمایه گذار ســنتی برای 
خرید یک خــودرو عمومــاً وام می گیــرد، اما ســرمایه گذار 
جدید می تواند سهام آن خودرو را بخرد و پولی را که در بازار 
ســنتی برای بازپرداخت وام هزینه می کنــد، صرف خرید 
سهام خودرو می کند. مقایسه بازار خودرو و بازار سهام در 
سال های گذشته نشان می دهد که سود بازار سهام حتی 
در زمانی که در اوج خود قرار ندارد، چندبرابر سودی است 
که از افزایش قیمت خودرو به دست آمده است. در میان 
کسانی که به ســرمایه گذاری سنتی معتقدند، اعتماد به 
بازار رمزارز بسیار کم است. این افراد معمولاً ریزش کریپتو 
در کوتاه مدت را در نظر می گیرند و از نظرشان سرمایه گذاری 
در این بازار زیان ده است. در صورتی که در بازه های زمانی 
بلندمــدت، میزان ســود بــازار مــدرن با بــازار ســنتی قابل 

مقایسه نیست.«

 ابزارهای جدید سرمایه گذاری
ســپس ایــن کارشــناس حــوزه ســرمایه گذاری به صــورت 
اجمالــی ابزارهــای جدیــد ســرمایه گذاری را معرفــی کــرد: 
»این ابزارها فــراوان هســتند و به ما کمــک می کنند که یا 
از تورم پیش بیفتیم یا دست کم از آن عقب نباشیم.« به 
 گفته او امروزه سرمایه گذاری به دو صورت انجام می شود؛
 1. سرمایه گذاری مستقیم که افراد باتجربه که مهارت این 
کار را دارند، به آن روی می آورند و ۲. سرمایه گذاری 
غیرمســتقیم که افــراد فرایند ســرمایه گذاری 
خود را به افراد یا گروه هایی واگذار می کنند که 

دانش و تجربه این کار را دارند. 
ابزارهایی که در این بخش معرفی شــدند، 
می توانند در سرمایه گذاری غیرمستقیم 
نیز به افــراد کمک زیــادی کننــد، اما این 

ابزارها چه هستند:
 شرکت های سبدگردان: این شرکت ها 
سوابق شان در دسترس است. در میان 
آنهــا، هم شــرکت هایی حضــور دارند 
کــه زیــان داده انــد و هم شــرکت هایی 
وجــود دارنــد کــه ســابقه خوبــی در 

سرمایه گذاری ثبت کرده اند.
 شــرکت های مدیریت دارایی: این 

بلاکچین، توکن های اوراق 
بهادار و یک دنیای جدید 

وبینار روش های جدید سرمایه گذاری در دنیا با حمایت مزدکس برگزار شد

محسن رضایی صدرآبادی خبر داد

سامان دهی زیست بوم رمزارزش ها 
ً تا پایان شهریورماه! احتمالا

REPORTگزارش

رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلــس بــه دولت 
اولتیماتــوم داده کــه اگــر لایحــه ســامان دهی 
رمزارزش هــا را بــه مجلــس تحویــل ندهــد، خــود 
مجلــس دســت به کار تصویــب یــک طــرح در این 
مورد خواهد شد، اما محســن رضایی صدرآبادی 
در گفت وگو با راه پرداخت می گوید، تنظیم و تدوین 
طرح دولت نهایی است و تا پایان شهریور لایحه به 
مجلس فرستاده خواهد شد. او اظهارنظرات اخیر 
برخی نمایندگان مجلس در خصوص بحث طرح 
سامان دهی رمزارزش ها را ناشی از عدم وجود یک 
فرماندهی واحد در مجلــس در زمینه رمزارزش ها 

می داند.
بحث رمزارزها از زمانی که وارد ایران شده تاکنون، 
با چالش ها و موانع زیادی از ســوی رگولاتور همراه 
بوده و بســیاری از فعالان این حوزه همــواره از عدم 
شناخت کافی رگولاتور نســبت به این فضا گایه 
داشــتند. از ســوی دیگــر بــا فراگیرشــدن رمزارزها 
ضــرورت تنظیم گــری در ایــن حــوزه بــرای نظــام 
تصمیم گیری کشور نیز احساس شــد. در همین 
راستا طی ماه های اخیر اخباری مبنی بر تنظیم و 
تدوین اسنادی در خصوص سامان دهی رمزارزها 
مطرح شد، اما هنوز هیچ کدام از این اسناد نهایی 

نشده است.

 اگر لایحه نیاورید، خودمان می نویسیم
یکی از ایــن طرح ها که به  نظر می رســد از 
سایر طرح ها جدی تر بوده و مورد وفاق جمعی بین 
فعالان حوزه رمزارز هم قرار گرفته، سند سامان دهی 
رمزارزش های ســتاد تحول دولت اســت؛ »احکام 
ســامان دهی زیســت بوم رمزارزش هــای« ســتاد 
تحول که منطبق بر ســند تحول دولــت مردمی با 

نگاه تحولی نوشته شده است.
در بهمن مــاه ســال گذشــته محســن رضایــی 
صدرآبــادی، در صفحــه شــخصی توییتــر خــود 
از تکمیــل نســخه جدیــد »احــکام ســامان دهی 
زیســت بوم رمزارزش هــا« خبــر داد، امــا اکنــون با 
گذشــت حدود هفت ماه از این خبــر هنوز خبری 
از تأیید نهایی و عملیاتی شــدن ســند تنظیم گری 

رمزارزها نیست.
همین موضوع هم مــورد گایه برخــی نمایندگان 
مجلس واقع شده؛ تا جایی که اعام شده اگر دولت 
لایحه مربوط به سامان دهی رمزارزها را به مجلس 

نفرستد، مجلس خود دست به کار خواهد شد.
محمدرضــا پورابراهیمــی، رئیــس کمیســیون 
اقتصادی مجلس در مورد طرح ســامان دهی بازار 
رمزارزها گفته: »ما کمیته ای را تحت عنوان اقتصاد 
دیجیتال در کمیسیون برای بررسی طرح رمزارزها 
تشــکیل دادیم که این کمیتــه کار خــودش را آغاز 
کرد، ولی دولت در این میان متنی به مــا ارائه داد و 
می خواست کارش را نهایی کرده و در قالب لایحه 
به مجلس بدهد. وقتی دیدیم دولــت کار جامع و 

خوبی انجام می دهد، گفتیم منتظر می مانیم که 
دولت لایحه ای را در این زمینه به مجلس ارائه دهد، 
ولی تاکنون متنی که تحت عنوان لایحه باشد، به 

مجلس ارائه نشده است.«

 موازی کاری مجلس در زمینه رمزارزها؟
محسن رضایی صدرآبادی، از چهره هایی 
که در ماه های اخیر در این خصوص رایزنی هایی را 
انجــام داده، دربــاره مراحل انجام لایحــه دولت در 
خصوص ســامان دهی رمزارزها و واکنش مجلس 
نسبت به آن توضیح داد:»واقعیت امر این است 
که اظهارنظرات اخیر برخی نمایندگان مجلس در 
خصوص بحث طرح سامان دهی رمزارزش ها ناشی 
از عدم وجود یک فرماندهی واحــد در مجلس در 
زمینــه رمزارزش هاســت و تا جایی که بنــده اطاع 
دارم، در ســه کمیســیون مجلــس در ایــن زمینــه 

کارهای موازی انجام شده است.«
او ادامه داد: »بنابراین در جلســه قبل کمیسیون 
اصل ۹۰ که بابت سامان دهی رمزارزها برگزار شده 
بود، مطرح کردیم همان گونه  که در دولت سیزدهم 
با محوریت ســند تحول دولت مردمی و تشکیل 
ســتاد ملی رمزارزش ها، یــک فرماندهــی واحد در 
حوزه تنظیم گری و مقررات گــذاری رمزارزش ها در 
بدنه دولت صورت گرفته است، پیشنهاد می شود 
در مجلس هم، جهت هماهنگی بین کمیسیون ها 
و ایجــاد یــک فرماندهــی واحد، کمیســیون اصل 
۹۰ به علت ماهیت و مأموریت، محــور قرار گیرد و 
کمیته ای با حضور دســتگاه های دولتی و نماینده 

کمیسیون های مربوطه ایجاد شود.«
به گفته صدرآبادی در این راســتا مقرر شــده که با 
تشکیل کمیته مشترک، لایحه پیشنهادی دولت 
در مــورد دارایی هــای دیجیتال مخصوصــاً دارایی 
دیجیتــال رمزنگاری شــده )رمزارزش هــا( تــا پایــان 

شهریور تقدیم به مجلس شود.
او درباره آخرین وضعیت طرح دولت در خصوص 
ســامان دهی رمزارزش ها توضیح داد: »طرحی که 
در ســتاد تحول دولــت در خصوص ســامان دهی 
رمزارزش ها در جریان بوده و با فرماندهی معاونت 
محترم اقتصادی ریاست جمهوری تهیه شده، در 
حیطه اختیارات هیئت وزیران بوده و نهایی شده 
و طی هفته هــای آینده در هیئــت وزیران تصویب 
خواهد شــد. به تعبیر دیگر تنظیــم و تدوین طرح 
نهایی است و منتظر هستیم که در هیئت وزیران به 
تصویب برسد. تاکنون هم تصویب کلی آن در ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولــت انجام شــده و از آنجا 
که مصوبات هیئت وزیران یک مرتبــه هم باید در 
کمیسیون اقتصادی دولت مورد بررسی قرار بگیرد، 
به  نظر می رســد این پروســه یک ماه طول خواهد 
کشــید. البته برای موضوع اســتخراج این پروسه 
زودتر انجام شــده و ان شــاءالله در هفته جــاری در 

هیئت وزیران تصویب خواهد شد.«
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آموزش
E D U C A T I O N

با هدف آموزش تخصصی 
در حوزه فناوری بلاکچین 

امضای تفاهم نامه 
مزدکس با گروه مالی 

شریف
صرافی رمــزارز مزدکس، با هــدف آموزش 
بازارهای مدرن مالی و اقتصاد توکن محور 
با تمرکز بــر فناوری باکچین بــا گروه مالی 
شــریف تفاهم نامه همــکاری امضــا کرده 

است.
در نتیجه این همکاری مزدکس و گروه مالی 
شــریف دوره های آموزشی بازارهای مدرن 
مالی برگزار خواهند کــرد. اولین مخاطب 
این دوره ها فعالان بازار ســرمایه هستند. 
شــرکت کنندگان پس از اتمام دوره تسلط 
کاملی بر فناوری باکچین و کارکردهای آن 

پیدا خواهند کرد.
مزدکــس اعــام کــرده که بــه حــوزه جدید 
توکن های بهادار و توکنایز کردن دارایی های 
بهادار ورود کرده و اعتقاد دارد این حوزه که 
پلی میان بازار ســرمایه و فناوری باکچین 
است، به فرهنگ سازی و آموزش نیاز دارد.

 زیر ذره بین رفتن 
کوین بیس به رگولاتورها 

کمک می کند؟

درک جدید 
از قوانین

بعد از اینکه یکی از کارکنان کوین بیس به 
همراه دو نفر دیگر به دلیل سوءاستفاده 
در معامــات بازداشــت شــدند، جرایــم 
سنگینی برایشان بریده شد. کمی بعد، 
بلومبــرگ افشــا کــرد کــه شــورای بــورس 
آمریــکا پیــش از ایــن تحقیقاتــی درباره 
کوین بیــس انجــام داده، امــا گویــا آن را 
مســتند نکرده اســت. کوین بیس اعام 
کرده که کلیــه توکن هــای قرارگرفتــه روی 
پلتفرم این صرافی، قباً بررســی شــده و 
جزء توکن های طبقه بندی نبوده اســت. 
البته اگر کوین بیــس در این مــورد متهم 
شود، کل صنعت رمزارز تحت تأثیر قرار 
خواهد گرفت. پیش از این هم برخی دیگر 
از صرافی هــا با جرایــم مشــابهی مواجه 
شــده بودند. در این موارد هم یا مشــکل 
از سرمایه گذارانی بوده که ناراضی بودند 
و ادعا می کردند توکن های طبقه بندی را 
فروخته اند، یا مانند مورد پیش آمده درباره 
کوین بیس، خود قانون گذاران آمریکایی 

وارد کار می شدند.
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سرنخ هایی در مورد هک سولانا به  دست  آمده، اما واقعیت ماجرا مشخص نیست

داستان یک هک مرموز
بیش از هزار کاربر ســولانا در دام یک کاهبرداری افتاده و 
دارایی های خود را از دســت  داده اند. تخلیه دارایی کاربران 
از روز دوم آگوست شــروع شد و ســاعت ها ادامه داشت و 
بیش از ۵.۲ میلیون دلار دارایی از هشــت هــزار کیف پول 
به ســرقت رفت. عاوه بر ســولانا، تعداد انگشت شــماری 
سولانا ان اف تی و بیش از ۳۰۰ توکن مبتنی بر سولانا نیز به 
سرقت رفتند. منشاء این کاهبرداری هنوز معلوم نیست، 
اما سرنخ ها به یک جا ختم می شود؛ تمام کاربرانی که مورد 
 )Slope( سرقت قرار گرفته اند از کیف پول موبایل اسلوپ

استفاده می کرده اند.

 یک نقص فنی در یک کیف پول
به گفته »آناتولی یاکوونکو«، یکی از بنیان گذاران آزمایشگاه 
ســولانا، این کاهبرداری به علت نقص در کیــف پول داغ 
بوده اســت. ایــن یک بــاگ مربــوط به L1 نیســت. بــه نظر 
می رســد این مشــکل برای کیــف پول هــای تلفن همــراه و 
کاربرانی که از کیف پول اســلوپ اســتفاده می کرده اند، به 
وجود آمده است. به جز ساخت یک تلفن همراه با PKI امن 

برای کریپتو، کار زیادی نمی توانستیم انجام دهیم.
سولانا اســتاتوس )Solana Status(، هاب باکچین برای 
داده ها و عملکرد سیستم، در ابتدا انگشت اتهام خود را به 
سمت نرم افزار مورد استفاده در چندین کیف پول محبوب 
گرفت. به گفته این هاب باکچین به نظر نمی رسد که این 
یک اشــکال در کد اصلی ســولانا باشــد، بلکــه در نرم افزار 
مورد استفاده توسط چندین کیف پول نرم افزاری محبوب 
در بین کاربران شبکه است. سایر کاربران توییتر هم با این 
گفته همسو شدند و گفتند در این ماجرا کیف پول های داغ 
دچار حمله شدند و مشکلی برای کیف پول های سرد پیش 
نیامد. کیف پــول داغ بــرای ذخیره ســازی دارایی دیجیتال 
به صورت آناین اســت که در زمان عرضــه بیت کوین ارائه 
شد؛ اما کیف پول سرد در واقع یک دستگاه فیزیکی برای 
ذخیره ســازی رمزارزهاست. بیشــتر این کیف پول ها یک 
صفحه نمایش دارند کــه رمز کاربــران روی آن نمایش داده 
می شــود. مدل های مختلــف زیــادی از این نــوع کیف پول 
وجود دارد، انتخاب اصلی تصمیم گیری راجع به انتخاب 

سرد یا داغ کیف پول است.

 توصیه به کاربران
تیــم اســلوپ در بیانیــه ای اظهار داشــته کــه به طور فعــال در 
حال انجــام تحقیقــات و ممیزی هــای داخلــی اســت و برای 
نتیجه گیری بهتر با بهترین گروه های امنیتی و حسابرســی 
خارجی کار می کنند. با وجود عدم قطعیت در مورد علت این 
اتفاق، به همه کاربران توصیه کردند که یک کیف پول جدید و 
منحصربه فرد بسازند و همه دارایی ها را به آن منتقل کنند. با 
اینکه این هک نسبت به سایر هک ها ضرر و زیان کمتری به بار 
آورده، اما از اهمیت ویژه ای برخوردار است؛ زیرا تصور نمی شد 
عامل آن  یک نفر باشد و این  یک نفر به جای یک منبع مرکزی 
ســرمایه مانند یک صرافی یا پل بین باکچینی هزاران کیف 
پول را مــورد هدف و حمله قــرار دهد. باکچین ســولانا که در 
ابتدا به عنوان رقیب اصلی اتریوم معرفی شد و در حال حاضر 
دومین باکچین بزرگ برای ان اف تی ها پس از اتریوم اســت، 
همیشه مشکات خود را دارد. از ابتدای سال، این شبکه پنج 
قطعی را به دلیل عدم موفقیت در اجماع متحمل شده و برای 
چندین ساعت متوالی آفاین بوده است. آخرین مورد هم در 

ماه ژوئن رخ داد و اصاح آن چهار ساعت و نیم طول کشید.
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تمــام نشــانه های آینــده حاکــی از ایــن اســت کــه اقتصاد 
دیجیتــال ســهم بســیار بزرگ تــری را نســبت بــه اقتصاد 
سنتی و صنایعی مانند فولاد و سیمان در سبد اقتصادی 
کشــورها داشــته باشــد. دوران کرونا ثابت کرد که بسیاری 
از شــرکت های اقتصــادی ســهم بســیار بیشــتری را در 
افزایش رشــد کشــورها و افزایش تولید ناخالص ملی آنها 
داشتند. موضوع باکچین یا دارایی های دیجیتال بخش 
جدایی ناپذیــری از اقتصــاد دیجیتال اســت و بــا توجه  به 
پیش بینی های مؤسسات مطالعاتی، باکچین یا دارایی های 
دیجیتال قطعاً در آینده شاهد رشد بسیار بالا و نقش بسیار 
بزرگی در اقتصاد دیجیتال و اقتصاد جهانی خواهند بود. اما 
نکته ای که  وجود دارد، این است که اقتصاد دیجیتال یک 

اقتصاد بدون مرز است. 
در همین راستا در پنل »فرصت ها و چالش های پیش روی 
توسعه باکچین« در رویداد تکنوباک به این پرداخته شد 
که چطور می توانیم به صورت عملیاتی بین مردم و کشورها 

یک اکوسیستم زنده و فعال را در این زمینه داشته باشیم. 
در این پنــل احمد صالحی، از مشــاوران ســازمان توســعه 
تجارت؛ مصطفی نقی پورفر، دبیر انجمن فین تک؛ ویکاور 
بونچــاروف، معــاون انجمن رمزارز روســیه؛ علــی جاهدی، 
عضو پارک علم و فناوری خراســان و امیرحســین مردانی، 
مدیرعامل صرافی ارز دیجیتال بیت پین صحبت کردند. 
این پنل بــا مدیریــت عبــاس آشــتیانی، پژوهشــگر حوزه 

باکچین برگزار شد.

  ما آماده هســتیم که از مدل بورس شما در 
روسیه استفاده کنیم

در ابتدای نشســت ویــکاور بونچاروف در پاســخ به ســؤال 
مدیر پنل در مورد ظرفیت های همکاری و آینده مشــترک 
این اکوسیســتم گفت: »کســب وکار در شــرایط تحریمی 
بسیار برای ما مهم است و می توانیم از تجربیات ایران در این 
زمینه استفاده کنیم. اقتصاد ایران خیلی زودتر با تحریم ها 

آداپته شده است. دوستان ایرانی گفتند ما تجربه ویژه ای 
در زمــان تحریم ها کســب کردیم کــه می توانیم با شــما در 

میان بگذاریم.«
معاون انجمن رمزارز روســیه افزود: »ما دیــداری با رئیس 
بانک مرکزی ایران در روسیه داشتیم و مدل های مختلفی 
را برای انجام تراکنش ها و سیستم پرداخت بین دو کشور 
بررسی کردیم. بخش های مالی باکچین در ذیل سیستم 
ســندباکس مورد بررســی قرار می گیرد. بانک مرکزی ما تا 
حدی طرفدار استفاده از رمزارزهاست. با توجه  به شرایط 
ایجادشده خدمات کریپتوکارنسی می تواند نقش عمده ای 

در این زمینه برای رفع مشکات ایفا کند.«
او اضافه کرد: »ما با امکانات ماینینگ ایران آشــنا شدیم. 
در روسیه نیز تمایل زیادی به این حوزه وجود دارد. از آنجا 
که کشــور ما نقــش بســزایی در جهــان در این حــوزه دارد، 

می توانیم در این زمینه همکاری کنیم.«
بونچــاروف در ادامه گفت: »همچنین در زمینــه بورس دو 

در پنل فرصت ها و چالش های پیش روی توسعه بلاکچین در رویداد 
تکنوبلاک مطرح شد 

چطور می توانیم یک اکوسیستم زنده 
و فعال رمزارزی داشته باشیم؟

اکوسيستم
E C O S Y S T E M
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یک تحریم مهم
ســایت  آمریــکا  خزانــه داری 
ترنادوکش را که یک سرویس برای گم کردن 
رد رمزارزهاســت، تحریم کرده است. این 
وزارتخانه گفته این سرویس مورد استفاده 

هکرها و سرقت های رمزارزی است.

کریپتوپانک در تیفانی
جواهرفروشــی معــروف تیفانــی 
تعــدادی از ان اف تی هــای کریپتوپانــک را 
به شــکل واقعی طراحــی کــرد و آنهــا را در 
مجموع با قیمت بیــش از ۱۲ میلیون دلار 

به فروش رساند.

بایننس رد سارقان را زد
بایننس رمزارزهایی را که در هک 
پروتــکل دیفای کــرو به ســرقت رفتــه بود، 
ضبط کرده است. مدیرعامل این صرافی 
گفته با همکاری مقامات ایــن رمزارزها به 

صاحبان آنها بازگردانده می شود.

دستگیری در آمستردام
چند روز بعد از تحریم وب سایت 
ترنادوکش توسط آمریکا حالا هلند اعام 
کرده یکی از توسعه دهندگان آن را به اتهام 
دست داشتن در پول شویی دستگیر کرده 

است.
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چهره ها
F I G U R E S

 شــرکت »تراســت لس مدیا« بــا توجــه بــه تمرکز 
پروژه های جدید بر وب۳، قصد دارد یک شــرکت 
رســانه ای برای کامیونیتی ان اف تی ایجاد کند. این شرکت 
۳.۲۵ میلیون دلار در مرحله بذری ســرمایه جذب کرده تا 
برنامه های تلویزیونی بــه نام NFTV بســازد که امتیاز آنها 

متعلق به کسانی خواهد بود که ان اف تی آنها را دارند. این 
ســرمایه گذاری توســط »ســم  بنکمن فرید«، بنیان گــذار و 
مدیرعامل اف تی ایکس صــورت گرفته، اما در ایــن قرارداد 
شــرکت هایی چون آوالانچ و افرادی چون »مگان کاسپار«، 

عضو مؤسس رد دائو هم حضور دارند. 

 »زاک  گازمــن«، هم بنیان گــذار تراســت لس مدیا 
گفته اســت: »NFTV ترکیبی از دو واژه ان اف تی و 
تی وی است. ایده آن زمانی شکل گرفت که درباره نمایش 
تلویزیونــی فکر می کردیــم. کل مفهــوم آن برای برداشــتن 
فاصله میان تولیدکنندگان محتوا و مخاطبانی اســت که 

تلویزیون ان اف تی محور 3/۲ میلیون دلار سرمایه جذب کرد

سرمایه گذاری جدید اف تی ایکس 
این بار در حوزه رسانه
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بازار کار رمزارزی ها
با وجود کاهش نرخ استخدام 
در مشاغل گوناگون آمریکا در ماه های 
می دهــد  نشــان  گزارش هــا  اخیــر، 
اســتخدام متخصصــان مالــی حــوزه 

رمزارز افزایش یافته است.

تغییر در میکردائو
هم بنیان گذار پلتفرم میکردائو 
بعد از تحریم سایت ترنادوکش توسط 
دولــت آمریــکا، گفتــه مســئله تحریــم 
خیلی جدی است و از این  رو تغییراتی 

در میکردائو ایجاد خواهد کرد.

احضاریه برای کوین بیس
 SEC کوین بیس تأیید کرده که
احضاریه هایــی را در خصــوص برخــی 
محصــولات و آدرس هــای ایــن صرافی 
صــادر و اطاعاتــی را از آن درخواســت 

کرده است.

اشتیاق سازمانی ها
بلــک راک، بزرگ ترین شــرکت 
مدیریــت دارایــی دنیــا گفتــه بــا وجــود 
شرایط بازار، مشتریان سازمانی زیادی 
برای ســرمایه گذاری در بازار رمزارزها از 

خود اشتیاق نشان داده اند.

اعلام برائت بایننس از صرافی 

رمزارز هندی وزیراکس

دعوای حقوقی 
بایننس این بار
 در هند 

پس از اظهارات جدید مدیرعامل بایننس، قانون گذار جرایم 
مالی هند تحقیقی را آغاز کرده تا مسئله فرار از نظارت این 
شــرکت را بررســی کنــد. »چانــگ پنــگ ژائــو«، مدیرعامل 
بایننس به تازگی گفته که شــرکت او هرگز معامله ای را برای 
خرید صرافــی رمــزارز هنــدی WazirX انجام نداده اســت. 
این اظهارات درســت چند روز بعد از آن بــود که بایننس به 
فرار از نظارت آژانس های محلی متهم شده بود. ژائو در یک 
توییت اعام کرده که قرارداد نوامبر ۲۰۱۹ هرگز تکمیل نشده 
بود و بایننس خدمات کیف  پول وزیراکس را به عنوان راه حل 
فنی برگزیده بود.   ژائو عنــوان کرد: »بایننس هرگز و در هیچ 
مقطعی سهام هلدینگ »زانمایی لب«، مالک وزیراکس را 

در اختیار نداشته است. وزیراکس خودش مسئول تمامی 
فعالیت های این صرافی است که شامل ثبت نام کاربر، ترید 

و شروع برداشت است.«
این در حالی است که معامله فوق از سوی وزیراکس و بایننس 
عمومی شــده و بر اســاس آن ایــن صرافی بــه کاربــران اجازه 
می داد تــا ارزهــای دیجیتــال را از طریــق دروازه ارزهای فیات 
بایننس با روپیه هند خریدوفروش کن ند. »نیکال شِــتی« 
یکــی از بنیان گــذاران وزیراکس ادعاهــای ژائو را رد کــرده، اما 
به نظر می رسد این اختاف هنوز میان مدیران دو مجموعه 
وجود دارد. کمتر از دو ساعت بعد از اینکه ژائو به صورت علنی 
خود را از صرافی مذکور کنار کشید، شتی در توییتی نوشت: 


